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کنترل سفسطه بازی در املاک
 با تسهیلات صندوق پس انداز یکم

عضو کمیس��یون برنامه، بودجه 
و محاس��بات مجلس ش��ورای 
اس��امی تاثیر رکود بازار س��که 
و ارز بر بازار مس��کن را بررس��ی 

کرد.
ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت، 
محم��د حس��ینی در گفت وگو با 

خبرنگار خبرگزاری خانه ملت، با اش��اره به تاثیر کاهش قیمت 
سکه و ارز بر بازار مسکن، اظهار داشت: در ابتدا باید از مدیریت 
دول��ت ب��رای کنترل بازار س��که و ارز در م��دت زمانی که بازار 
اقتصادی کش��ور دچار نوس��انات ش��د، تش��کر کرد، با این حال 
همچنان فاصله زیادی با قیمت های مدنظر داریم. اتفاقات اخیر 
در حوزه بازار اقتصادی کشور به علت تفاوت در عرضه و تقاضا 
بوده است، اما به راحتی نمی توان ارزیابی کرد که مدیریت قیمت 

سکه و ارز در کدام بازارها تاثیر خواهد داشت.
نماینده مردم تفرش در مجلس دهم ش��ورای اس��امی بیان 
داشت: تاثیرگذاری کاهش قیمت ارز و سکه بر بازار های دیگر 
بستگی به کشش بازارها دارد، اما برای خروج از رکود به خصوص 
رکود در صنعت مسکن و ساختمان گام هایی برداشته شده است. 
در حوزه مصالح ساختمانی و دستمزدها مورد خاصی رخ نداده 
است که بتوان تاثیر بازار سکه و ارز را بر بازار مسکن پیش بینی 
کرد، با این حال برای کنترل سفس��طه بازی در اماک، بانک 
مسکن با پرداخت وام هایی به مبلغ دو برابر سپرده های بانکی 
توانست تکانی در قیمت مسکن ایجاد کند که این کار طبیعی 
ب��ود. دولت با سیاس��ت گذاری می توان��د نقدینگی را کنترل و 
حباب ایجاد ش��ده در بازار مس��کن را از بین ببرد. ایجاد حباب 
در بازار مس��کن نه تنها باعث خروج از رکود نش��د، بلکه ش��اهد 

افزایش قیمت مسکن بوده ایم.
عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس ش��ورای 
اس��امی تاکید کرد: با این حال برای اینکه رکود بازار س��که و 
ارز تاثیر مثبتی بر حوزه مس��کن داش��ته باشد، مستلزم کنترل و 

عملکرد هوشیارانه دولت است.

پرداخت تسهیلات مسکن
 باید از انحصار خارج شود

عضو کمیسیون عمران مجلس، عاملیت چند بانک در پرداخت 
وام مس��کن را عاملی برای س��اماندهی قیمت مس��کن در بازار 
خواند و گفت: پرداخت تسهیات مسکن باید از حالت انحصار 

خارج شود.
ب��ه گ��زارش تجارت، یوناتن بت کلیا در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، با اشاره به عاملیت چند بانک در پرداخت تسهیات 
مس��کن، گفت: اساس��ا پرداخت تس��هیات نباید به صورت 
انحصاری از سوی بانکی مشخص انجام شود و همه بانک ها 

باید توانایی پرداخت وام در تمامی حوزه ها را داشته باشند.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی، با بیان اینکه 
انحصار یک بانک  در پرداخت یک نوع وام مشخص احتکار و 
تبعات مشخصی را در بر دارد، افزود: درصورتی که چندین بانک 
مسئولیت پرداخت تسهیات مسکن را بر عهده داشته باشند به 

طور حتم تسریع در پرداخت وام ها صورت می گیرد.
نماینده مسیحیان آشوری و کلدانی در مجلس شورای اسامی، 
ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه تعدیل نرخ اوراق وام مس��کن یکی دیگر از 
پیامدهای عاملیت چند بانک در پرداخت تس��هیات مس��کن 
است، تصریح کرد: با گذشت زمان تسهیات دهی بانک های 
مختلف در زمینه مس��کن، س��اماندهی وضعیت بازار را رقم می 
زند. این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه تسهیات 
دهی در بخش مس��کن باید همانند وام اش��تغال و کش��اورزی 
بدون محدودیت صورت بگیرد، افزود: برداشتن محدودیت ها 
از پیش پای بانک ها و حتی در صورت لزوم موافقت با افزایش 
سرمایه بانک ها با هدف افزایش قدرت وام دهی آن ها می تواند 
در آینده بازار مس��کن تاثیرات مثبتی به همراه داش��ته باش��د. 
کمیس��یون عمران مجلس بارها به حضور بانک های مختلف 
در زمینه پرداخت وام مسکن تاکید داشته و تحقق این موضوع 
اکنون می تواند نوید بخش بهبود شرایط در آینده نزدیک باشد. 
تس��هیات دهی بانک های مختلف در حوزه مس��کن از نرخ 
وام ه��ای متفاوت برخی ش��عب بانک ها نیز جلوگیری می کند 
از این رو این موضوع نیز از تخلف احتمالی سیس��تم های مالی 

ممانعت می کند.
عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اسامی، یادآور شد: 
ساماندهی قیمت ها یکی دیگر از مولفه هایی است که با حضور 
چندین بانک در حوزه تسهیات دهی در حوزه مسکن رخ می 
دهد، زیرا با افزایش پرداخت وام ها قدرت خرید افزایش می یابد 

و عرضه و تقاضا به توازن می رسند.

پایان فرصت یک ماهه دولت برای ارایه
 لایحه اصلاح قانون نظام مهندسی 

عضو کمیسیون عمران مجلس، از بررسی طرح اصاح قانون 
نظام مهندسی پس از بررسی بودجه ۹۷ در مجلس خبر داد.

به گزارش تجارت، سیدابوالفضل موسوی بیوکی در گفت وگو 
با خبرگزاری خانه ملت، با اش��اره به اظهارات اخیر وزیر راه و 
شهرس��ازی مبنی بر اینکه نظام مهندس��ی و کنترل ساختمان 
مانن��د نظ��ام فنی- اجرایی کش��ور با آش��فتگی ها و معضاتی 
جدی روبه روست، گفت: انتقاد صرف معنا ندارد زیرا دولت باید 
تاکنون لایحه خود در خصوص اصاح قانون نظام مهندس��ی 
را ب��ه مجل��س ارایه می کرد. عضو کمیس��یون عمران مجلس 
شورای اسامی، با بیان اینکه دولت مکلف به تدوین قانون و 
آیین نامه نظامات اجرایی س��اخت و س��از و ارایه آن به مجلس 
شده است، افزود: این موضوع از مجلس نهم مدنظر بوده و از آن 
زمان تاکنون طرح قانون نظام مهندسی نیز از سوی نمایندگان 
آماده شده که در مجلس نهم رای نیاورد. نماینده مردم یزد در 
مجلس ش��ورای اس��امی، با تاکید بر اینکه در مجلس دهم با 
توجه به حساس��یت نمایندگان و با توجه به نقطه ضعف هایی 
که در نظامات اجرایی ساخت و ساز وجود داشت طرح اصاح 
قانون نظام مهندسی در دست بررسی قرار گرفت، تصریح کرد: 
نمایندگان همان طرح مجلس نهم را کامل تر کرده و به مجلس 
ارایه دادند که این بار کلیات آن تصویب و به کمیسیون عمران 
ارجاع شد. این نماینده مردم در مجلس دهم، با اشاره به بررسی 
طرح مذکور در کمیسیون عمران مجلس، گفت: در حین بررسی 
این طرح وزیر راه و شهرس��ازی مدعی ارایه لایحه ای در این 
رابطه با هدف اصاح قانون نظام مهندسی به مجلس شد و از 
نمایندگان خواست تا منتظر آن باشند. موسوی بیوکی با انتقاد 
از بدقولی دولت در ارایه لایحه اصاح قانون نظام مهندس��ی 
به مجلس، افزود: کمیس��یون عمران مجلس تاکنون بیش از 
1۷ جلس��ه تخصصی برای این طرح برگزار کرده و با توجه به 
وعده دولت بررسی ادامه طرح را موکول به لایحه دولت کرده 
اس��ت. با توجه به اینکه فرصت یک ماهه به دولت برای ارایه 
لایحه اصاح قانون نظام مهندس��ی به پایان رس��یده است، اما 
لایحه ای به مجلس ارسال نشده به طور حتم بررسی طرح در 

مجلس قوت می گیرد.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: تاکنون ۳۳۴ هزار فقره س��پرده در صندوق پس 
انداز مس��کن یکم افتتاح ش��ده است که میانگین رسوب پول در این 
حساب ها ۲۲.۵ میلیون تومان به ازای هر حساب است و از این محل 
۶۰ هزار میلیارد ریال تجهیز منابع در بانک مسکن اتفاق افتاده است. 
پرداخت وام توسط صندوق پس انداز مسکن یکم به این صورت است 
که به ازای هر یکسال سپرده گذاری ۴۰ میلیون تومانی به فرد وام 
۸۰ میلیون تومان و س��پرده گذاری وام ۸۰ میلیونی زوجین در پایان 
یکس��ال 1۶۰ میلیون تومان با س��ود ۸ درصد برای بافت فرس��وده و 
۹.۵ درصد برای سایر مناطق با بازپرداخت 1۲ ساله پرداخت می شود. 
در این راس��تا چندی پیش مدیرعامل بانک عامل حوزه مس��کن از 
اعطای تسهیات ۴۰ میلیون تومانی قرض الحسنه به زوجین برای 
تامین مبلغ اولیه صندوق پس انداز مس��کن یکم خبر داد.  براس��اس 
این پیشنهاد۴۰ میلیون تومان اولیه صندوق پس انداز مسکن یکم 
از طریق پرداخت تسهیات با سپرده گذاری تامین می شود. به این 
صورت که هر یک از زوجین می توانند ۲۰ میلیون تومان تسهیات 
قرض الحسنه از نظام بانکی دریافت کنند به این شرط که ۲۰ میلیون 
تومان در صندوق پس انداز مسکن یکم سپرده گذاری کرده باشند. 
بنابراین س��پرده گذار می تواند در پایان یک س��ال دو برابر، در پایان 
۲ س��ال ۳ برابر و در پایان س��ال س��وم ۴ برابر سپرده اولیه تسهیات 
مسکن دریافت کند. به عبارت ساده تر هر زوج با ۲۰ میلیون تومان 
س��پرده گذاری در بانک مس��کن بعد از ۳ س��ال ۸۰ میلیون تومان وام 
مس��کن با نرخ س��ود ۸ درصد برای بافت فرس��وده و ۹.۵ درصد برای 

سایر مناطق با بازپرداخت 1۲ ساله دریافت خواهد کرد.
طبق پیش��نهاد بانک مس��کن زوج های جوان با س��پرده گذاری ۲۰ 
میلیون تومانی اگر به مبلغ خود دست نزنند در سال اول ۴۰ میلیون 
تومان، در سال دوم ۶۰ میلیون تومان و در سال سوم ۸۰ میلیون تومان 
دریافت می کنند، لذا سوالی که مطرح می شود این است که آیا وام 
۸۰ میلیون تومانی مسکن بعد از ۳ سال سپرده گذاری باتوجه به نرخ 

تورم و قیمت مسکن می تواند مردم را خانه دار کند یا خیر؟
مسکن ���۱۰۰ میلیونی در تهران وجود ندارد

در این باره سیداحس��ن علوی عضو کمیس��یون عمران مجلس، با 
انتقاد از سیاست تسهیات دهی دولت در بخش مسکن، می گوید: 
عدم انطباق سیاس��ت های پرداخت وام مس��کن با ش��رایط کش��ور 
معضلی است که بازار را آشفته کرده است. درخصوص پیشنهاد ارایه 
تسهیات مسکن با شرط سپرده گذاری ۲۰ میلیون تومانی زوجین 
و پرداخت ۸۰ میلیون تومان پس از ۳ س��ال باید متذکر ش��د که این 
طرح از مدت ها پیش از سوی مسئولان مطرح بوده است اما اینکه 
زوجی ۲۰ میلیون تومان برای ۳ س��ال س��پرده گذاری کند و س��پس 
۸۰ میلیون تومان وام دریافت کند با هیچ منطقی همخوانی ندارد، 
زیرا نرخ تورم و قیمت مس��کن در س��ه س��ال آینده قابل پیش بینی 
نیس��ت. بدون ش��ک افراد با ۸۰ میلیون تومان وام پس از س��ه س��ال 
سپرده گذاری در کانشهری مانند تهران موفق به خرید 1۰ متر خانه 

هم نمی ش��وند. با توجه به اینکه افراد متقاضی دریافت تس��هیات 
مسکن از اقشار آسیب پذیر جامعه هستند و 1۰ میلیون تومان اولیه 
برای سپرده گذاری را نیز با فروش اندک سرمایه خود تهیه کرده اند 
از این رو پس از ۳ سال و دریافت ۸۰ میلیون تومان وام نیز موفق به 

خرید خانه با این شرایط نمی شوند.
علوی با بیان اینکه در تهران و کانشهرها خانه 1۰۰ میلیون تومانی 
وجود ندارد، تصریح می کند: ارایه تسهیات ۸۰ میلیون تومانی بسیار 
خوب است، اما در حال حاضر با چنین ارقامی نمی توان در کانشهرها 
س��رپناهی تهیه کرد، لذا اساس��ا چنین تسهیاتی با سیاست موفقی 
همراه نیست از این رو بازنگری در آن ضروری است.  ارایه این نوع 
تسهیات برای خانه های با متراژ کوچک تحرکی ایجاد کرده و قیمت 
خانه را نیز افزایش داده است، عرضه و تقاضا با این نوع تسهیات 

تا حدودی به سمت تعادل نزدیک شده است.
این نماینده مردم در مجلس دهم، با انتقاد از اینکه در ارایه تسهیات 
مس��کن عدم در نظر گرفتن زمانی برای اس��تمهال وام مشکاتی را 
برای متقاضیان ایجاد می کند، می افزاد: بازپرداخت اقساط وام مسکن 
در حدود ۲ میلیون تومان یکی دیگر از دغدغه های متقاضیان است 
زیرا پرداخت این میزان قس��ط به صورت ماهیانه برای قش��ر جوان، 

افراد بیکار و کسانی که حقوق ناچیزی دارند میسر نیست.
تسهیلات 8۰ میلیون تومانی برای شهرهای زیر ���5۰ هزار نفر 

کارساز است
وی ادامه می دهد: ارایه تس��هیات ۸۰ میلیون تومانی مس��کن با 

قید س��پرده گذاری برای ش��هرهای زیر ۵۰ هزار نفر یا 1۰۰ هزار نفر 
می تواند کارس��از باش��د و در تهران و کانش��هرها خرید خانه با این 
ارقام  غیرممکن است. اخذ تسهیات مسکن با تنگناهایی بسیاری 
همچون ارایه ضامن و سپرده گذاری همراه است، لذا دولت باید شرایط 
خانه دار شدن مردم با سیاست تسهیات دهی را تسهیل کند در غیر 
این صورت انباشت تقاضا را خواهیم داشت و زمانی ورود بانک های 
دیگر در امر تسهیات دهی در حوزه مسکن مفید است که وام ارزان 

قیمت به دست مردم برسد.
وام ت�وان مال�ی اف�راد را همس�و ب�ا قیم�ت مس�کن افزایش  ���

نمی دهد
علوی با بیان اینکه طبق اصل ۳۰ قانون اساسی دولت و حاکمیت 
مکلف به تامین سرپناه برای جوانان و قشر آسیب پذیر جامعه هستند، 
افزود: متاس��فانه با این س��بک و س��یاق خانه دار کردن مردم ممکن 
نیست زیرا تسهیات دهی با این شیوه توان مالی افراد را همسو با 
قیمت مسکن افزایش نمی دهد. دولت باید تدبیر دیگری برای احداث 
خانه های حمایتی و اجتماعی اتخاذ کند تا به این ترتیب واحدهای 
مسکونی به شرط تملیک نیاز افراد به خانه را برطرف کند. پرداخت 
تس��هیات مس��کن با روش سپرده گذاری مدت ها است که از سوی 
دولت در کمیس��یون عمران مجلس مطرح ش��ده اس��ت. علت عدم 
توفیق سیاست های دولت در حوزه تسهیات دهی در بخش مسکن 
تاکنون نداشتن طرح جامع مسکن است. بی توجهی دولت به تهیه 
طرح جامع مسکن همه سیاست گذاری ها در حوزه ساماندهی بازار 

مسکن را ابتر رها می کند.
وام ���8۰ میلیون تومانی مسکن دردی را دوا نمی کند

درخصوص پرداخت تس��هیات مس��کن با روش س��پرده گذاری، 
سیدحس��ین افضلی عضو کمیس��یون عمران مجلس در گفت و گو 
با »تجارت« تاکید می کند: پرداخت تسهیات  ۸۰ میلیون تومانی 
مسکن پس از ۳ سال با شرط سپرده گذاری ۲۰ میلیون تومانی زوجین 
به هیچ عنوان در کان ش��هرها پاس��خگوی نیاز مردم به ویژه خانه 
اولی ها به مس��کن نخواهد بود. همچنین امکان بازپرداخت اقس��اط 
همین میزان وام هم از سوی اقشار ضعیف جامعه امکان پذیر نیست 
به عبارت ساده تر به دلیل بیکاری و مشکات حقوقی پرداخت اقساط 
وام ۸۰ میلیون تومانی از سوی افراد میسر نیست و همچنین این وام  
به هیچ وجه متناسب با قیمت واحدهای مسکونی در کان شهرها 
نیست. این نماینده مردم در مجلس دهم تصریح می کند: معتقدم با 
پرداخت وام مس��کن آن هم با این میزان مبلغ و اقس��اط ماهیانه آن 
جهش و حرکت اصولی که برای خروج بازار مس��کن از رکود و حل 
مشکل تامین مسکن جوانان و اقشار کم درآمد جامعه مدنظر است، 
محقق و عملیاتی نخواهد شد. به عبارت ساده تر پرداخت تسهیات 
مسکن تا حدودی بر بازار مسکن تاثیرگذار است، اما آن انتظاری که 
می رفت که راهکار جدی برای حل مشکل مسکن جوانان پیدا شود، 

تنها با پرداخت تسهیات مسکن امکان پذیر نیست. 
��� خانه دار کردن مردم با روش اجاره به شرط تملیک

افضلی می افزاید: معتقدم این روش که اعتباراتی از طریق وام گذاشته 
می شود و در کل جامعه توزیع شده و مردم هم در باز پرداخت اقساط 
وام با مشکات جدی مواجه هستند و بانک ها را هم درگیر کرده است، 
روش صحیحی برای خانه دار کردن مردم نیست. تجربه ای که سایر 
کشورها داشته  و از این طریق توانسته اند مسکن مورد نیاز اقشار مختلف 
جامعه خود را تامین کنند این است که سرمایه ها در اختیار شرکت های 
ساختمانی مجوز دار یا افراد متخصص و دارای صاحیت در امر ساخت 
و س��از قراردادند و این ش��رکت ها یا افراد با کمک توان مالی خود و با 
انتخاب خود در تشخیص محات ساختمان ها و مجتمع هایی مقاوم و 
باکیفیتی ساختند و این واحدهای مسکونی را به صورت اجاره به شرط 
تملیک در اختیار اقشار مختلف جامعه به ویژه جوانان و خانه اولی ها قرار 
دادند،لذا این روش صحیح تری در امر خانه دار کردن مردم خواهد بود. 
عضو کمیسیون عمران مجلس می گوید: به عبارت ساده تر سازندگان 
متخصص کشور با استفاده از تسهیات بانکی و همچنین منابع مالی 
خود در نقاط مختلف ش��هر و با متراژهای متعدد واحدهای مس��کونی 
متناسب با توان مالی، فرهنگ و نوع متراژ درخواستی مردم بسازند و به 
صورت اجاره به شرط تملیک در اختیار مردم قرار دهند. در این صورت 
کار مردم توسط خود مردم انجام شده است، لذا اگر دولت حمایت مالی 
در راستای تخصیص وام ساخت ارزان قیمت از این سازندگان دارای 
صاحیت کند، معتقدم باتوجه به تجربه سایر کشورهای پیشرفته این 

روش برای خانه دار کردن مردم نتیجه بخش تر خواهد بود.

عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت و گو با »تجارت« تاکیدکرد:

اجاره به شرط تملیک تنها راهکارخانه دار شدن

خودداری دولت از پرداخت حق بیمه رانندگانتحویل ۴۸ هزار واحد به متقاضیان مسکن مهر بازدید کمیسیون عمران از ساختمان پلاسکو
محمدرض��ا رضایی رییس کمیس��یون 
عم��ران مجلس، از بازدید کمیس��یون 
متبوعش از ستاد مدیریت بحران کشور 
و همچنین س��اختمان پاسکو در هفته 
جاری خبر داد و گفت: با توجه به اینکه 

عملیات س��اخت س��اختمان پاسکو باید 1۰ آذرماه آغاز می شد 
این بازدید برای بررس��ی روند کار و همچنین ارزیابی آن انجام 
می شود.کمیس��یون عمران مجلس در راس��تای وظیفه نظارتی 
خود به بازدید از ستاد مدیریت بحران کشور و همچنین ارزیابی 
امکانات و تجهیزات آن ها در مواقع بروز حوادث خواهد پرداخت. 
گزارشی از آمادگی ستاد مدیریت بحران در برابر حوادث احتمالی 
و همچنین روند س��اخت س��اختمان پاسکو از سوی کمیسیون 

عمران مجلس تهیه خواهد شد.

توحید اخاقی مدیرکل راه و شهرسازی 
اس��تان آذربایجان ش��رقی گفت: بیش از 
۴۵ ه��زار واح��د در دولت یازدهم و بیش 
از ۳ هزار واحد در دولت دوازدهم تحویل 
متقاضیان مسکن مهر شده است. ساخت 

حدود 1۲۰ هزار واحد مس��کن مهر به اس��تان آذربایجان ش��رقی 
اباغ ش��ده بود که تا کنون بیش از 1۰۵ هزار واحد مس��کن مهر 
تحویل متقاضیان شده است. ۶ هزار واحد تا پایان امسال به اتمام 
و بهره برداری می رسد. تعدادی از پروژه های مسکن مهر به دلیل 
اختاف تعاونی ها با پیمانکاران نیمه تمام مانده است که به سرعت 
در حال حل و فصل مشکات این تعاونی ها هستیم و با حل و فصل 
این مشکات اختتامیه ساخت مسکن مهر تا پایان امسال یا ابتدای 

سال ۹۷ در استان آذربایجان شرقی برگزار خواهد شد.

داوود محمدی رئیس کمیس��یون اصل نود 
مجلس از خودداری دولت برای پرداخت نیمی 
از حق بیمه رانندگان کامیون خبر داد و گفت: 
یکی از دغدغه های رانندگان کامیون ها، بیمه 
آن هاس��ت که از محل بند ب ماده ۷ قانون 

هدفمندی یارانه ها، 1۳.۵ درصد از ۲۷ درصد سهم راننده ها را دولت باید 
پرداخت کند،اما اخیرا اعام شده که امکان اجرای این قانون وجود ندارد. 
اگر اینطور است، دولت باید برای این مشکل فکری کند و اجرای آن را 
در اولوی��ت ق��رار ده��د. در حال حاضر میانگین عمر ناوگان کامیون باری 
کشور 1۵.1 سال، اتوبوس ها بالای 1۰ سال، ناوگان مینی بوسرانی بیش 
از ۲۴ س��ال و عمر وانت بارها ۸ س��ال اس��ت که نشان می دهد استهاک 
بالایی داشته و عاوه بر آلایندگی محیط زیست، باعت افزایش مصرف 

سوخت و غیر اقتصادی بودن حمل و نقل می شود. 

آخرین وضعيت۷پروژه ریلی اقتصادمقاومتی 

بهره برداری از راه آهن »قزوین-رشت« تا پایان سال
مع��اون وزیر راه و شهرس��ازی ب��ا بیان اینکه با اتمام ۵1۶ کیلومتر 
ریل گ��ذاری از پروژه ه��ای اقتصاد مقاومتی در س��ال جاری، ۹1۹ 
کیلومتر از خطوط جدید ریلی مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت، 
گفت: پس از بهره برداری این پروژه  ها تا پایان سال جاری اتصال 
مراکز اس��تان های اردبیل، خراس��ان شمالی، لرستان، کردستان و 
چهارمحال و بختیاری برای سال ۹۷ در دستور کار قرار می گیرد. 
به گزارش روزنامه تجارت،خیرالله خادمی در گفتگو با پایگاه خبری 
وزارت راه و شهرسازی به تشریح آخرین وضعیت هفت پروژه ریلی 
اقتصاد مقاومتی در س��ال ۹۶ پرداخت و گفت: با توجه به مزایای 
ترانزیت ریلی و نقش اساس��ی آن در رش��د اقتصادی کش��ور یکی 
از اولویت های مهم دولت تدبیر و امید توس��عه و گس��ترش ش��بکه 
راه آهن اس��ت و در همین راس��تا هفت طرح مهم ریلی در اولویت 
اجرای��ی ق��رار گرف��ت که با اتمام این طرح ها عاوه بر ارتباط ریلی 
میان ایران و افغانس��تان ۵ اس��تان کشور شامل همدان، کرمانشاه، 
گیان، آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی به شبکه ریلی متصل 
خواهند ش��د.  وی افزود: ش��ایان ذکر اس��ت شبکه ریلی جمهوری 
اس��امی ایران هم اکنون 1۳ هزار ۳۵۰ کیلومتر خطوط در دس��ت 
بهره ب��رداری، ۳۴1۰ کیلومت��ر خط��وط در دس��ت احداث و ۴۹۳۰ 
کیلومتر در حال مطالعه است که با اتمام ۵1۶ کیلومتر ریل گذاری از 
پروژه های اقتصاد مقاومتی در سال جاری، ۹1۹ کیلومتر از خطوط 
جدید ریلی مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. با تحقق این مهم 
ضمن ثبت رکوردی جدید در تاریخ راه آهن کش��ور ش��اهد تحولی 

بنیادین در زیرساخت های حمل ونقل کشور خواهیم بود.
راه آهن قزوین-رشت ���

مدیرعامل ش��رکت س��اخت و توس��عه زیربناهای حمل ونقل در 
خصوص راه آهن قزوین-رش��ت، اظهار داش��ت: عملیات اجرایی 
راه آهن قزوین-رش��ت به طول 1۶۴ کیلومتر باهدف اتصال این 
اس��تان به ش��بکه ریلی و س��پس تا کشور آذربایجان از سال 1۳۸۳ 
آغاز شد. این پروژه که از شهرهای کوهین، لوشان، منجیل، رستم 
آباد و امام زاده هاش��م عبور می کند و تاکنون با صرف هزینه های 
بالغ بر 1۳ هزار ۸۸۰ میلیارد ریال از پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی 
برخوردار اس��ت و پیش بینی می ش��ود امسال به بهره برداری برسد. 
عملیات اجرایی صورت گرفته در این پروژه ش��امل 11 میلیون و 
۵۲۰ هزار مترمکعب خاک ریزی، ۹ میلیون و ۵۰۰ هزار مترمکعب 
خاک برداری، 1 میلیون و ۶۰ هزار مترمکعب پی کنی و ۶۰۰ هزار 
مترمکعب بالاس��ت بوده و حدود 1۶۰ کیلومتر ریل گذاری ش��ده 
اس��ت. تعداد ۶ ایس��تگاه با مساحت ۳۵ هزار و ۶۲۵ مترمربع زیربنا 
و 1 میلیون 1۸۰ هزار مترمربع محوطه طراحی ش��ده اس��ت که 
تاکنون بیش از ۲۰ هزار مترمربع از ساختمان و ۷۳۰ هزار مترمربع 

از محوطه آن ساخته شده است.
معاون وزیر راه و شهرس��ازی اعتبار مورد نیاز این پروژه را  ۶ هزار 

و ۳۵۰ میلیارد ریال اعام کرد و گفت: راه آهن قزوین-رشت یک 
ابر پروژه عمرانی با ۲۵.۴ کیلومتر تونل و گالری و حدود ۹ کیلومتر 
پ��ل ب��زرگ که زیباترین و طولانی ترین پل ریلی کش��ور به طول 

1۴۳۰ متر جزو همین پروژه است.
راه آهن فیروزان-کرمانشاه ���

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل با اشاره 
به عملیات اجرایی راه آهن فیروزان-کرمانش��اه گفت: این پروژه 
به طول 11۰ کیلومتر باهدف اتصال این اس��تان به ش��بکه ریلی از 
سال 1۳۸۰ آغاز شد و از شهرهای زاگرس و بیستون عبور می کند.  
تاکن��ون ب��ا ص��رف هزینه ای بالغ بر ۳ ه��زار و ۹۸۰ میلیارد ریال از 
پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصد برخوردار است. عملیات اجرایی صورت 
گرفته در این پروژه شامل ۵ میلیون و 1۴۵ کیلومترمربع خاک ریزی 
و ۸ میلیون و ۳۰۰ هزار مترمکعب خاک برداری، ۶۴ هزار مترمکعب 
پی کنی و ۴۲۰ هزار مترمکعب بالاس��ت بوده و خط اصلی پروژه 
به طول کامل ریل گذاری ش��ده اس��ت. همچنین میزان وزن ریل 
بالغ بر 1۳ هزار و ۲۰۰ تن و تعداد تراورس به کار رفته ش��ده 1۹۰ 
هزار عدد است. در این طرح ۴ ایستگاه با مساحت ۴۷ هزار و ۲۵۹ 
مترمرب��ع زیربن��ا و 1 میلیون و ۲۳۰ هزار مترمربع محوطه طراحی 
شده است که تاکنون ۳1 هزار و ۴۰۰ مترمربع از ساختمان و ۷۲۲ 

هزار مترمربع از محوطه آن ساخته شده است.
وی با بیان اینکه »عاوه بر این 11۰۰ متر پل و ۳ هزار متر تونل 
در این پروژه ساخته شده است« گفت: اعتبار مورد نیاز این پروژه 
۲۵۰۰ میلیارد ریال است که پیش بینی می شود در سال جاری مورد 

بهره برداری قرار بگیرد.
راه آهن همدان ���

همچنین معاون وزیر راه و شهرسازی به عملیات اجرایی راه آهن 
هم��دان اش��اره ک��رد و گفت:عملیات اجرای��ی راه آهن همدان به 
طول ۲۷۰ کیلومتر باهدف اتصال اس��تان به ش��بکه ریلی از س��ال 
1۳۸۴ آغاز شد در این پروژه که از شهرهای رباط کریم-نوبران و 
فامنین عبور می کند تاکنون بالغ بر ۵ هزار و ۳۵ میلیارد ریال هزینه 
ش��ده و هم اکنون در حال بهره برداری اس��ت. عملیات زیرسازی و 
ریل گذاری این پروژه تا همدان به اتمام رسیده و ساختمان ایستگاه 
آن در حال احداث است. در این طرح ۴ ایستگاه به مساحت ۴۰ هزار 
و 1۲۴ مترمرب��ع زیربن��ا و 1 میلی��ون و ۶۶۰ هزار مترمربع محوطه 
طراحی شده است که تاکنون 1۶ هزار و ۶۰۰ مترمربع از ساختمان 
و ۵۹۰ هزار مترمربع از محوطه آن س��اخته ش��ده و همچنین برای 

احداث این خط ریلی 1۶۵۰ متر پل نیز اجرا شده است.
راه آهن مهاباد-ارومیه ���

خادم��ی در ادامه به تش��ریح وضعیت پ��روژه ریلی مهاباد-ارومیه 
پرداخ��ت و در ای��ن رابط��ه گفت: عملیات اجرای��ی پروژه راه آهن 
مهاباد-ارومیه به طول ۹۷ کیلومتر باهدف اتصال استان آذربایجان 

غربی به ش��بکه ریلی از س��ال 1۳۸۰ آغاز ش��د. این پروژه از مبدأ 
مهاباد آغاز می ش��ود و پس از عبور از ش��هر نقده به ارومیه منتهی 
می ش��ود و تاکنون با هزینه ای بالغ بر ۴ هزار و ۵۳۴ میلیارد ریال 
از پیش��رفت فیزیکی ۹۰ درصد برخوردار اس��ت. عملیات اجرایی 
صورت گرفته در این پروژه شامل ۴ میلیون و ۴۲۰ هزار مترمکعب 
خاک ری��زی، ۳ میلی��ون و ۷۰۰ هزار مترمکعب خاک برداری، ۲۵۳ 
هزار مترمکعب پی کنی و ۲۵۰ هزار مترمکعب بالاس��ت اس��ت و 
کل محور از مهاباد تا ارومیه ریل گذاری ش��ده اس��ت. میزان وزن 
ریل بالغ بر 1۲ هزار تن و تعداد تراورس به کار رفته شده 1۶۷ هزار 
عدد اس��ت. در این طرح دو ایس��تگاه با مس��احت ۲۷ هزار و ۴1۶ 
مترمربع زیربنا و ۸۵۰ هزار مترمربع محوطه طراحی ش��ده اس��ت؛ 
که تاکنون ۲۰ هزار مترمربع از س��اختمان و ۶1۴ هزار مترمربع از 
محوطه آن س��اخته ش��ده است. همچنین در این پروژه 11۰۰ متر 
پل 1۹۰۰ متر تونل احداث ش��ده اس��ت. اعتبار مورد نیاز این پروژه 
۲۷۵۰ میلیارد ریال اس��ت که پیش بینی می ش��ود در سال جاری به 

بهره برداری برسد.
راه آهن میانه –بستان آباد ���

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل با اشاره 
به میزان پشرفت فیزیکی راه آهن میانه-بستان آباد نیز ابراز داشت: 
عملیات اجرایی پروژه راه آهن میانه بستان آباد به طول 1۳۳ کیلومتر 
باهدف کاهش مس��یر فعلی تهران-تبریز از س��ال 1۳۸۰ آغاز شد. 
این پروژه که از شهرهای ترکمانچای و تیکمه داش عبور می کند 
تاکنون با هزینه ای بالغ بر ۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال از پیشرفت 
فیزیکی ۹۲ درصد برخوردار است. عملیات اجرایی صورت گرفته 
ش��امل 1۴ میلیون مترمکعب خاک ریزی، ۲۳ میلیون مترمکعب 
خاک برداری و ۴۵ هزار مترمکعب بالاست و ۷۴ کیلومتر ریل گذاری 
است. میزان وزن ریل بالغ بر ۹۵۰۰ تن و تعداد تراورس به کار رفته 

شده نیز 1۴۰ هزار عدد است.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: در این طرح ۳ ایستگاه با مساحت 
1۲ هزار و ۶۲۸ مترمربع زیربنا و ۳1۰ هزار مترمربع محوطه طراحی 
شده است که تاکنون ۹۵۶ مترمربع از ساختمان و ۲۰ هزار مترمربع 
از محوطه آن ساخته شده است. عاوه بر این ۵ هزار متر پل و 1۸ 
هزار متر تونل در این پروژه اجرا شده است. همچنین اعتبار مورد 
نی��از ای��ن پ��روژه 1۰ هزار و 1۰۰ میلیارد ریال اس��ت که پیش بینی 

می شود در سال جاری به بهره برداری برسد.
راه آهن یزد-مهریز ���

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل وقنل عملیات 
اجرای��ی راه آه��ن یزد-مهریز به ط��ول ۳۰ کیلومتر باهدف ارتباط 
ریلی فات مرکزی با اس��تان های فارس و بوش��هر از س��ال 1۳۹1 
آغازش��ده اس��ت. این پروژه در مس��یر یزد-بافق از ایستگاه رخش 
منش��عب و به س��مت اقلید ادامه می یابد و تاکنون با هزینه ای بالغ 

بر ۷۰۰ میلیارد ریال از پیشرفت فیزیکی ۹۷ درصد برخوردار است 
عملی��ات اجرای��ی ص��ورت گرفته در این پروژه ش��امل ۵۰۰ هزار 
مترمکعب خاک ریزی، ۲۳ هزار مترمکعب خاک برداری، 1۲ هزار 
مترمکعب پی کنی، ۶۰ هزار مترمکعب بالاست بوده و ۳۰ کیلومتر 

ریل گذاری شده است.
خادم��ی ب��ا بی��ان اینکه »میزان وزن ریل بالغ بر ۳ هزار و ۶۰۰ تن و 
تعداد تراورس ۵۰ هزار عدد است« افزود: در این طرح دو ایستگاه 
ب��ه مس��احت ۲ ه��زار مترمربع زیربنا و 1۶ ه��زار مترمربع محوطه 
طراحی ش��ده اس��ت که تاکنون 1 هزار مترمربع از س��اختمان و 1۰ 
هزار و ۴۰۰ مترمربع از محوطه آن ساخته شده است. اعتبار مورد 
نیاز این پروژه 1۲۰۰ میلیارد ریال اس��ت که پیش بینی می ش��ود تا 

پایان سال جاری به اتمام برسد.
راه آهن خواف-هرات ���

مع��اون وزی��ر راه و شهرس��ازی در خصوص راه آهن خواف-هرات 
نی��ز گف��ت: عملیات اجرایی پ��روژه راه آهن خواف-هرات به طول 
1۳۹ کیلومتر باهدف ایجاد کریدور ریلی بین و ایران و افغانستان 
و سپس اتصال آن به کشور چین از سال 1۳۸۶ آغاز شد. این پروژه 
تاکنون با هزینه ای بالغ بر ۲ هزار و ۹۶۴ میلیارد ریال و پیش��رفت 
فیزیکی ۸۹ درصد برخوردار است. عملیات اجرایی صورت گرفته 
در این پروژه شامل ۲ میلیون و ۲1۵ هزار مترمکعب خاک ریزی، 
۳ میلی��ون و ۳۰۰ ه��زار مترمکع��ب خاک برداری، 1۴۰ مترمکعب 
پی کنی و ۲۵۵ هزار مترمکعب بالاس��ت بوده و ۷۶ کیلومتر پروژه 
ریل گذاری ش��ده اس��ت. همچنین میزان وزن ریل بالغ بر 1۰ هزار 
و ۸۰۰ ت��ن و تع��داد ت��راورس به کار رفته ش��ده نیز 1۳۵ هزار عدد 
اس��ت. در این طرح یک ایس��تگاه مسافری با مساحت ۴ هزار ۷۴۷ 
مترمربع زیربنا و ۶۰۰ هزار مترمربع محوطه طراحی شده است که 
تاکنون ۴۲۷ مترمربع از س��اختمان و ۵۴ هزار مترمربع از محوطه 
آن ساخته شده است، ۲۰۰ متر پل نیز در این راه آهن آهن ساخته 
ش��ده اس��ت. اعتبار مورد نیاز این پروژه ۹۲۰ میلیارد ریال است که 
پیش بینی می ش��ود در س��ال جاری به بهره برداری برس��د. معاون 
وزیر راه و شهرس��ازی در پایان یادآور ش��د: بر اس��اس بررس��ی ها 
پس از بهره برداری از ۷ پروژه ریلی اقتصاد مقاومتی تا پایان سال 
جاری اتصال مراکز استان های اردبیل، خراسان شمالی، لرستان، 
کردستان و چهارمحال و بختیاری در سال ۹۷ در دستور کار قرار 
می گیرد تا در دولت یازدهم و دوازدهم ش��اهد اتصال 1۰ اس��تان 

کشور به شبکه راه آهن باشیم.

خروج آمریکا از برجام تاثيری بر مجوزهای اوفک ندارد
اصغر فخریه کاش��ان قائم مقام وزیر راه و شهرس��ازی درباره 
سرنوشت قرارداد ایران ایر و بویینگ در صورت خروج آمریکا 
از برجام، گفت: هر تصمیم جدید دولت آمریکا درباره قرارداد 

فروش هواپیما به ایران عطف به ماسبق نمی شود.
به گزارش تجارت به نقل از ایلنا، اصغر فخریه کاشان درباره 
اع��ام مواض��ع دولت آمریکا در چن��د روز آینده درباره برجام 

و احتم��ال خ��روج این کش��ور از برج��ام و تاثیر این تصمیم بر 
سرنوش��ت قرارداد ایران ایر و بویینگ گفت: هر تصمیمی که 
دولت آمریکا برای برجام و در نهایت قرارداد فروش هواپیما به 
ایران بگیرد عطف به ماسبق نمی شود و نمی تواند مجوزهایی 

که صادر شده است را تحت تاثیر قرار دهد.
قائ��م مق��ام وزیر راه و شهرس��ازی افزود: اگ��ر آمریکا همین 

ام��روز ه��م بخواهد از برجام خارج ش��ود، این موضوع تاثیری 
در مجوزهای��ی ک��ه اوفک برای فروش هواپیماها صادر کرده 
اس��ت، نخواهد گذاشت. تصمیمات جدید نمی تواند بر گذشته 
حاکم باشد. اما احتمال اینکه خروج آمریکا از برجام مجوزهای 
بع��دی اوف��ک را ب��رای فروش بویینگ به ای��ران تحت تاثیر 
ق��رار ده��د وجود دارد. طبق گفته های اخیر  فخریه کاش��ان، 

اخی��را مذاکرات نهایی برای اینکه ش��رکت بویینگ فاینانس 
۸ هواپیماها را بر عهده بگیرد، انجام ش��ده اس��ت. همچنین 
شرکت ATR  هم تعهد فاینانس 1۲ فروند هواپیما و شرکت 
ایرب��اس ه��م تعه��د فاینانس ۳ فروند هواپیم��ا را به ایران ایر 
پذیرفته اس��ت و ورود ۳ فروند ایرباس و 1۲ فروند ATR در 

سال آینده قطعی شده است.


